

تتشرف كلية الدراسات العليا وكلية القانون بدعوتكم لحضور

### مناقشة رسالة الماجستير

#### العنوان

المواجهة الجنائية لجريمة التمييز في القانون الإماراتي في ظل المرسوم بقانون اتحادي رقم (34) لسنة 2023 في شأن مكافحة التمييز والكرهية والتطرف

#### للطالبة

حمده محمد سالم الشامسي

الرقم الجامعي: 201201303

#### المشرف

د. أدهم حشيش

قسم القانون العام – كلية القانون

#### المكان والزمان

9:00 صباحاً

الجمعة ، 8 نوفمبر 2024

مبنى كلية القانون/ طلاب / قاعة الاجتماعات (1005) بالطابق الأول

#### الملخص

يشكل التمييز سلوكاً كريهاً يقوم على هدر المساواة وتكافؤ الفرص بين الناس، وقد تداعت الجهود الدولية والتشريعات الجزائية الوطنية إلى تجريم هذا السلوك وفرض العقوبات عند القيام به؛ لما يشكل من خطورة على السلم الوطني وعلى كرامة الإنسان، وفي دولة الإمارات العربية المتحدة يوجد تنوعٌ فريد، حيث يتشكل المجتمع الإماراتي من مواطنين ومقيمين يختلفون من حيث اللون والجنس والانتماء الإثني والديني، يتعايش الجميع فيها تحت سقف القانون وعلى قدم المساواة، وقد كان المُشرِّع الإماراتي حريصاً على نبذ التمييز وسبقاً في تجريم هذا السلوك وإصدار تشريع وقائي خاص بشأنه، هو المرسوم بقانون اتحادي رقم (34) لسنة 2023 في شأن مكافحة التمييز والكرهية والتطرف. وتتناول هذه الدراسة المواجهة الجنائية لجريمة التمييز في القانون الإماراتي في ظل المرسوم بقانون اتحادي رقم (34) لسنة 2023 في شأن مكافحة التمييز والكرهية والتطرف، وذلك من خلال دراسة تحليلية نقدية مقارنة لأحكام المواجهة الجنائية لجريمة التمييز في التشريع الإماراتي والنظم القانونية المقارنة وبيان آراء الفقه تجاه الموضوع، لبيان مدى كفاية وفعالية التنظيم القانوني المتمثل في المرسوم بقانون اتحادي رقم (34) لسنة 2023 في شأن مكافحة التمييز والكرهية والتطرف في القانون الإماراتي في تجريم التمييز وبيان إشكاليات قانونية متعلقة بالصياغة التشريعية ومعالجتها بمقترحات قانونية. خلصت الدراسة إلى عدد من التوصيات التي نلت من خلالها انتباه المُشرِّع الإماراتي، من أبرزها اعتماد تعريف للتمييز يتوافق مع ما تنص عليه الاتفاقيات الدولية وتحديد محل التمييز في الجرائم. كما يُوصى بمراعاة الصياغة القانونية في المادة 6 من قانون مكافحة التمييز والكرهية والتطرف لضمان انسجامها مع الأحكام العامة في قانون الجرائم والعقوبات. بالإضافة إلى ذلك، تمت الإشارة إلى أهمية تبني القصد الجنائي الخاص في جريمة التمييز، مع تقديم مقترحات تتعلق بالعقوبات المحددة لهذه الجريمة.

كلمات البحث الرئيسية: المواجهة الجنائية، التمييز، مكافحة، القانون الإماراتي، عنصرية



**The College of Graduate Studies and the College of Law Cordially Invite You to a  
Master Thesis Defense**

Entitled

*The Criminal Confrontation of Discrimination Crimes in UAE Law Under Federal Law  
by Decree No (34) of 2023 Concerning Combating Discrimination, Hatred and  
Extremis*

By

Hamda Mohammed Salem Alshamsi

ID: 201201303

Faculty Advisor

Dr. Adham Hashesh

Public Law Department, College of Law

Data & Venue

9:00 AM

Friday, 8 November 2024

College of Law building (H2) meeting room (1005) on the first floor

Abstract

Discrimination is a reprehensible act that undermines equality and fair opportunities. International efforts and national penal legislation have responded by criminalising this behaviour and enforcing penalties, given its threat to national peace and human dignity. The United Arab Emirates, with its unique diversity of citizens and residents differing in colour, gender, ethnic, and religious backgrounds, fosters coexistence under the rule of law and equality. The UAE legislature has proactively taken steps to combat discrimination, enacting specific preventive legislation: Federal Decree-Law No. (34) of 2023 on Combating Discrimination, Hatred, and Extremism.

This study offers a critical analysis of the criminal prosecution of discrimination under this law, conducting a comparative examination with other legal systems and considering scholarly perspectives. The study aims to assess the adequacy and effectiveness of the legal framework established by the Federal Decree-Law No. (34) of 2023 on Combating Discrimination, Hatred, and Extremism. It identifies potential loopholes in the law's drafting and offers legal suggestions. The study concluded with a number of recommendations aimed at drawing the attention of the UAE legislator, the most prominent of which is to adopt a definition of discrimination that aligns with international agreements and to specify the scope of discrimination within crimes. It is also recommended to consider the legal phrasing in Article 6 of the Anti-Discrimination, Hatred, and Extremism Law to ensure its consistency with the general provisions of the Penal Code. Additionally, the importance of adopting specific criminal intent in the crime of discrimination was highlighted, along with proposals related to the penalties specified for this crime.

**Keywords:** criminal confrontation, discrimination, combating, UAE law, racism.

